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صنعت و معدن

 آمادگي کره جنوبي براي آموزش 
صنايع کوچک ايران

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت 
گف��ت: وزارت صنايع کوچک کره 
جنوبي براي ارتقاي فناوري آموزش 
و عارض��ه ياب��ي صنايع کوچک و 
متوس��ط ايران اعلام آمادگي کرده 
اس��ت. به گ��زارش ايرن��ا، صادق 
نجفي در نشس��ت خبري در محل 

س��ازمان صنايع کوچک و ش��هرک هاي صنعتي ايران افزود: بيش از 
90 درصد صنايع کشور را صنايع کوچک و متوسط تشکيل مي دهد 
که با مشکلات ريز و درشت روبروست. وي که مديرعامل سازمان 
صنايع کوچک و شهرک هاي صنعتي است، بيان داشت: در اين پيوند، 
ارتباط ش��رکت هاي کوچک و متوس��ط ايراني با کشورهاي هدف از 
مدت ها قبل در دستور کار قرار گرفت و با کشورهايي مانند کره جنوبي، 
اتريش، آلمان و ترکيه که در اين بخش مشابهت هايي با ايران دارند، 
مذاکرات و حتي تفاهمنامه هايي امضا شد. به گفته وي، حدود 70 درصد 
صادرات کره جنوبي مربوط به صنايع کوچک و متوسط است و فقط 

چهار ميليون شرکت نوپا در اين کشور فعاليت مي کند. 

بازار ثانويه ارز باعث بالا رفتن هزينه توليد شد
عضو هيئت علمي موسسه آموزشي و پژوهشي امام خميني با بيان 
اينکه بازار ثانويه ارز باعث بالا رفتن هزينه توليد شده، گفت: با شرايط 
موجود اقتصادي و ادامه اين روند پيش بيني  مي شود که قيمت پرايد 
به 50 ميليون تومان نيز برس��د. به گزارش ايس��نا، دکتر محمدجواد 
توکلي، با اشاره به اينکه بحث بازار ثانويه ارز بحثي پيچيده  و نيازمند 
بررسي از ابعاد مختلف است، گفت: از نتايج اين سياست که به نظر 
سياست کاملا اشتباهي است، افزايش هزينه هاي توليد کننده هاي 
داخلي است؛ با توجه به ترکيب واردات، حدود 85 درصد واردات مواد 
اوليه يا مواد واسطه است و حدود 15 درصد از آن کالاي نهايي است 
و از آن جايي که مواد اوليه در بازار ثانويه تامين مي شوند، اين سياست 
باعث افزايش هزينه هاي توليد گشته است. در خيلي از صنايع چيزي 
حدود 60 الي 70 درصد از هزينه ها را هزينه مواد اوليه به خود اختصاص 
داده است؛ قاعدتا با دوبرابر کردن نرخ ارز هزينه هاي توليدي به شدت 

افزايش پيدا کرده است. 

 تخصيص 1/4 ميليارد يورو براي
 جايگزيني خودروهاي سنگين

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت از تخصيص يک ميليارد و 400 
ميليون يورو تاکنون براي 35 هزار دس��تگاه خودرو مش��مول طرح 
جايگزيني و نوس��ازي ناوگان حمل و نقل تجاري خبر داد. منصور 
معظمي در نشس��ت مش��ترکي با رييس هيات عامل صندوق توسعه 
مل��ي و مديران ارش��د بانک هاي عامل اي��ن موضوع را بيان کرد. به 
گزارش ايرنا، طرح جايگزيني و نوسازي ناوگان حمل و نقل تجاري 
بهمن پارس��ال با حضور رييس جمهوري کليد خورد. قرار اس��ت اين 
طرح با تامين مالي صندوق توس��عه ملي و مديريت اجرايي س��ازمان 
گس��ترش و نوس��ازي صنايع ايران )ايدرو( عملياتي مي ش��ود و 202 
هزار و 500 دستگاه انواع اتوبوس، کاميون، کشنده، کاميونت و ميني 
بوس فرس��وده در س��ه سال اسقاط و با جايگزيني توليدات استاندارد 

داخلي نوسازي شود. 

اخبار کوتاه

گروه صنعت و معدن: افزايش قيمت و کمبود کالا بعد از گوشي تلفن 
همراه و لوازم خانگي، اکنون به پوش��ک بچه رس��يده به طوري که اين 
روزها در فضاي مجازي نيز انتقاد خانواده ها از افزايش 2 برابري بهاي 
پوشک بچه و کاهش عرضه آن در ماه هاي اخير افزايش يافته است. 
مسئولان صنفي فعال در اين حوزه مي گويند که 10 کارخانه توليدي 
شرکت در سطح کشور فعال هستتد که حدود 80 درصد پوشک بچه 
کشور را توليد مي کنند. اين کارخانه ها در حال حاضر با نيمي از ظرفيت 
خ��ود فعالي��ت مي کنند و در ص��ورت تامين مواد اوليه، مي تواند با همه 
ظرفيت، محصولات سلولزي توليد کنند. با اين حال بررسي ها نشان 
مي دهد که 55 تا 60 درصد مواد اوليه پوشک و 80 تا 85 درصد دستمال 
کاغذي وارداتي است. از طرف ديگر طي ماه هاي گذشته شاهد بحران 
تهيه خمير کاغذ نيز در کش��ور بوده ايم و اين ماده اوليه در بازار نبود و 
هنوز از اين وضعيت خلاص نشده که آزادسازي نرخ ارز و ممنوعيت 
واردات برخي کالاها در بازار مطرح ش��ده اس��ت. به اين ترتيب براي 
ترخيص مواد اوليه از گمرک بايد مجوزهاي لازم گرفته مي شد که با 
تعطيلي گمرکات کش��ور، مواد اوليه در گمرک ماند.  در ش��رايط فعلي 
به نظر مي رشد اين شرايط موجب شده تا برخي از مواد اوليه مورد نياز 
کارخانجات توليدي در گمرک ضبط شود و از سوي ديگر با توجه به 
ممنوعيت ورود 1339 قلم کالا، امکان واردات مواد اوليه مورد نياز فراهم 
نب��ود. از ط��رف ديگ��ر تصميم قاطعي براي واردات مواد اوليه مورد نياز 
صنايع اتخاذ نشده تا اينکه بحث پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز مطرح 
شد؛ تا 2 هفته پيش مشخص نبود خميرکاغذ جزء کالاهاي گروه يک 
است يا نه. با اين حال نگاهي به وضعيت بازار نشان مي دهد که پوشک 
در ماه ه��اي اخي��ر 20 ت��ا 40 درصد افزايش قيمت داش��ته و با توجه به 
اينکه اتحاديه هاي مختلف در توزيع نقش دارند بنابراين نرخ گذاري ها 
نيز متفاوت بوده است. در اين ميان توليدکنندگان، دليل کمبود و گراني 
برخي کالاها در بازار را دپوي کالاها در گمرک بيان مي کنند و خواهان 
رفع اين مشکل هستند. همچنين براساس سياست هاي جديد ارزي 
دولت که از نيمه مردادماه امس��ال اجرايي ش��ده، تخصيص ارز به همه 
اقلام وارداتي به جز کالاهاي اساسي و ضروري از بازار ثانويه ارز )نيما( 

انجام مي شود؛ روز يکشنبه )يازدهم شهريور( ميانگين فروش هر يورو 
در نيما 89 هزار و 977 ريال بود.

مشکل تامين اقلام از بازار ثانويه ارز ���
در همين حال مديرکل دفتر صنايع شيميايي و سلولزي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: پارسال واردات اغلب مواد اوليه توليد پوشک با 
ارز مبادله اي انجام مي شد و اوايل امسال نيز در گروه کالاهاي اساسي 
قرار داشت اما اکنون بايد ارز مورد نياز اين اقلام از بازار ثانويه تامين شود. 
پروين نباتي در گفتگو با ايرنا اظهار داشت: براي کمک به توليد پوشک 
بايد از هرگونه محدوديت يا ممنوعيت در واردات مواد اوليه آن خودداري 
کرد و تسهيلات لازم براي تامين به هنگام آنها به عمل آورد. به گفته 

وي، اين صنعت با توجه به تغييرات فناوري در جهان، در سال هاي اخير 
توسعه قابل توجهي داشته، به طوري که قادر به تامين کل نياز کمي و 
کيفي کش��ور اس��ت. نباتي بيان داشت: با توجه به کيفيت محصولات 
توليدي، ميزان واردات اين محصول رقم قابل توجهي در گذشته نبوده 
و حداکثر 2 درصد مصرف کشور از طريق واردات تامين مي شده است. 
وي ادامه داد: در سال 1395 بطور ناگهاني واردات اين محصول به 10 
هزار و 500 تن به ارزش حدود 42 ميليون دلار و سهم آن در مصرف 
به حدود 9 درصد رسيد، اما در سال 1396 اين مقدار اندکي تعديل شد. 
مديرکل دفتر صنايع شيميايي و سلولزي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اظهار داشت: اکنون چند طرح توليدي و تکميلي با مشاوره و يا توليد 
تحت ليس��انس با ش��رکت هاي صاحب نام جهاني در کش��ور در دست 

اقدام است که با اجراي آنها صادرات اين محصولات بطور جدي تر و 
گسترده تر در دستور کار قرار مي گيرد. وي خاطرنشان کرد: وابستگي اين 
صنعت به واردات درخصوص اقلامي از جمله خمير کاغذ »فلاف« بدليل 
محدوديت هاي اکولوژيکي و برخي از اقلام به دليل تغييرات سريعي که 
در اين صنعت در قابليت هاي محصول و نوع اقلام مصرفي رخ مي دهد، 
زياد است و به همين دليل با تغيير نرخ ارز، قيمت اين محصول نيز تغيير 
مي کند. نباتي همچنين يادآور شد: پارسال اقلامي زيادي از مواد اوليه اين 
محصول از ارز مبادله اي استفاده مي کردند و در اوايل امسال نيز در گروه 
کالايي يک قرار داشتند، اما اکنون براساس سياست هاي جديد ارزي 
اقلام وارداتي مورد مصرف در توليد اين محصول از طريق بازار ثانويه 
تامين مي شود. اين مقام مسئول همچنين پيش بيني کرد با ترخيص به 
موقع مواد اوليه موجود در گمرکات، تامين و تخصيص ارز مواد اوليه و 
از سوي ديگر برخوردهاي مناسب قانوني با محتکران به زودي شرايط 

متعارفي بر بازار حاکم شود.

تاثير نرخ ارز در افزايش قيمت ها ���
در همين حال نيما بصيري، نايب رئيس کميسيون صنايع اتاق بازرگاني 
در گفتگو با ايرنا گفت: آنچه به عنوان احتکار در پوش��ک بچه از آن 
ياد مي شود، کمتر از 10 درصد نياز بازار است؛ اما انبار کردن نياز يک 
ساله به دليل محدوديت جا و مکان و هزينه بر بودن امکانپذير نيست. 
وي ادامه داد: مواد اوليه پوش��ک بچه، نوار بهداش��تي و محصولات 
سلولزي مشترک است و بخش عمده آنها با خمير کاغذ و خمير تيشو 
که مشخصات فني هر دوي آنها يکي است، توليد مي شود. بصيري 
افزود: با س��ه برابر ش��دن نرخ ارز در ماه هاي گذش��ته، قيمت مواد اوليه 
وارداتي توليد افزايش يافت زيرا نزديک به 50 درصد مواد اوليه مورد 
نياز صنايع س��لولزي وارداتي اس��ت که عمده آن از آمريکا، چين، کره 
جنوبي و کانادا وارد مي شود. به گفته اين فعال توليدي، کرايه حمل و 
نقل مواد اوليه در ماه هاي گذشته افزايش يافته؛ کرايه حمل پيش تر 
هشت درصد هزينه هاي توليد را تشکيل مي داد، اما امروز به بيش از 

20 درصد افزايش يافته است.

تخصيص ارز از بازار ثانويه مشکل اصلي است

گرانی پوشک، پيامد سياست های نادرست ارزی

 با حرف هاي هيجاني وضعيت خودرو بهبود نمي يابد ثبت نام مصرف کنندگان محصولات فولادي دست دلالان بازار فولاد را کوتاه کنيد
دبير کانون سراسري انبوه سازان کشور 
گف��ت: طبيعتا دلي��ل اصلي تورم فولاد 
رش��د نرخ ارز اس��ت. با توجه به افزايش 
قيمت دلار نسبت به سال گذشته، قيمت 
فولاد بيشتر افزايش داشته، به طوري که 

قيم��ت ف��ولاد درب کارخانه با قيمتي که به مصرف کننده نهايي 
مي رس��د، بس��يار متفاوت اس��ت. تا جايي که در چند ماه گذشته 
فولاد پرمصرف به قيمت 5600 تومان خريداري ش��ده اس��ت. 
فرش��يد پورحاجت گفت: بايد ش��رکت هاي فولادي مثل مردم 
قيم��ت آب و ب��رق را پرداخ��ت کنند که البت��ه خيلي از آنها الان 
نيروگاه دارند و خود توليدکننده برق به قيمت واقعي هس��تند و 
قيمت فولاد هم آزاد ش��ود و از حالت تعزيراتي در بيايد تا دس��ت 

دلالان کوتاه شود.

معاون امور معادن وزارت صنعت،  معدن 
و تج��ارت اعلام ک��رد: کليه واحدهاي 
صنعت��ي مصرف کنن��ده محص��ولات 
فولادي و فلزات غيرآهني صرفا با ثبت 
نام در سامانه بهين ياب مي توانند از بورس 

کالا خريد کنند. جعفر سرقيني گفت: باتوجه به اينکه ملاک خريد 
فولاد و فلزات غيرآهني در بورس کالا فعلًا فقط ليست خريداران 
سال هاي گذشته است و عملا ممکن است تعدادي از آنان امروز 
جزو مصرف کنندگان واقعي نباشند و بر عکس واحدهاي توليدي 
مصرف کننده واقعي فلزات به دليل عدم خريد در سنوات گذشته 
از بورس کالا، امروز نتوانند از بورس خريد کنند، اين تصميم اتخاذ 
ش��ده اس��ت. وي گفت: مهلت ثبت نام در سامانه مذکور تا بيستم 

شريورماه سال جاري خواهد بود.

يک کارش��ناس صنعت خودرو ضمن 
انتقاد از واکنش هاي هيجاني در مورد 
احتکار خودرو توسط شرکت هاي بزرگ 
خودروس��ازي گفت: با اظهارنظرهاي 
هيجان��ي و ايجاد موج منفي عليه يک 

قشر جامعه، وضعيت صنعت خودرو بهبود نخواهد يافت. امرا... 
اميني با بيان اين نکته که اصرار بر طرح مسئله احتکار در خودرو 
توس��ط توليدکنندگان راه حلي کاربردي نيس��ت، تصريح کرد: 
تنها بخش��ي از ش��رايطي که در بازارفعلي خودرو به وجود آمده 
مربوط به توليدکننده است و عوامل ديگري نيز دربه وجود آمدن 
اين شرايط تاثيرگذار بوده است. وي افزود: بايد منتظر ماند تا 
نرخ ارز به ثبات قابل قبولي برسد و بعد به دنبال مکانيسم هاي 

قيمت گذاري و حل مشکلات در اين مورد بود.

گروه تجارت: دولت افغانستان تمايل دارد تا در منطقه 
ويژه چابهار س��رمايه گذاري کند. اين خبري اس��ت که 
محمدداود س��لطان زوي، مش��اور ارشد رئيس جمهور 
افغانستان اعلام کرده است. مدتي است که بند چابهار 
مورد توجه کش��ورهاي منطقه براي س��رمايه گذاري 
قرار گرفته است. طي سال هاي گذشته هند تبديل به 
سرمايه گذار اول در بندر چابهار شده است. آنطور که پيش 
از اين مسئولان سازمان بنادر و دريانوردي کشور اعلام 
کرده اند قرار است تا سرمايه گذاري 85 ميليون دلاري 
هندي ها در چابهار به زودي آغاز شود. در اين ميان ابراز 
تمايل مسئولان دولت افغانستان براي سرمايه گذاري 
در چابهار از جنس ديگري است. اگر هندي ها تصميم 
به سرمايه گذاري در بخش زيرساخت هاي بندر چابهار 
گرفته اند، تمايل دولت و سرمايه گذاران افغانستان بيشتر 
براي حضور در منطقه آزاد چابهار اس��ت. افغان ها در 
حقيقت به دنبال اين هستند تا با سرمايه گذاري و رونق 
بخشيدن به وضعيت منطقه آزاد چابهار بتوانند به توسعه 
صادرات و واردات خود کمک کنند. پيش از اين نيز چند 
محموله از گندم و ديگر کالاهاي مصرفي از سوي هند و 
از طريق ترانزيت از بندر چابهار به افغانستان صادر شده 
است. از طرف ديگر سرمايه گذاري افغان ها در منطقه 
آزاد چابه��ار مي توان��د براي آنها از طريق اقيانوس هند 

دسترسي به آب هاي آزاد را به همراه داشته باشد.

پيگيري افزايش تجارت ايران و افغانستان ���
در همين حال روز يکشنبه مشاور ارشد رئيس جمهور 
افغانستان با غلامحسين شافعي رئيس اتاق ايران ديدار 
کرد. در اين نشست علاوه بر تشريح وضعيت کنوني 
و س��طح روابط بين دو کش��ور، زمينه هاي همکاري در 
آينده نيز مورد بررسي قرار گرفت. ايجاد اتاق مشترک 
افغانستان و ايران که مدت هاست مورد تأکيد قرار گرفته 
و همچنان مسکوت باقي مانده، تأسيس کارخانه هاي 
توليدي در مرز دو کشور به همت فعالان اقتصادي ايراني 
و افغانستاني، برقراري خط هوايي بين چابهار و کابل، 
ارتقاي ظرفيت هاي گمرکي و هماهنگي تراز تجاري 
بين دو کشور، موضوعاتي بودند که از سوي رئيس اتاق 
ايران مطرح شد. غلامحسين شافعي، رئيس اتاق ايران 
در اين نشس��ت ضمن اش��اره به فرهنگ، دين و زبان 
مشترک ايراني ها و افغان ها، ميزان سرمايه گذاري هاي 
مشترک را اندک خواند و گفت: شايد حجم تجارت دو 
کشور رشد خوبي داشته باشد اما فعالان اقتصادي در 
حوزه سرمايه گذاري مشترک بسيار ضعيف عمل کردند. 
براي داشتن روابط پايدار بايد سطح سرمايه گذاري ها 

را افزايش دهيم.
در همي��ن ح��ال داود س��لطان زوي، مش��اور ارش��د 
رئيس جمهور افغانستان نيز نقطه اتصال فرهنگ ايران 
و افغانس��تان را بازرگاني ديرينه و پايدار بين دو کش��ور 

دانست و تصريح کرد: افغانستان ظرفيت هاي بزرگي 
در زمين��ه مع��دن و منابع طبيع��ي دارد اما تا زماني که 
اين ذخاير مورد استفاده قرار نگيرند، ظرفيت محسوب 
نمي ش��وند. اين ذخاير بايد مولد ش��وند. وي همچنين 
بروز تحريم هاي جديد عليه ايران را ظالمانه توصيف 
ک��رد و اع��لام کرد: در اين مرحله، افغانس��تان در کنار 
ايران خواهد بود و به دنبال راه هايي جديد براي تداوم 
همکاري هاست. سلطان زوي با بيان اين مطلب که آمار 
رسمي از حجم تجارت بين دو کشور 2.5 ميليارد دلار 
است، گفت: ما پيگير هستيم ميزان صادرات افغانستان 

به ايران را بالا ببريم.
تمايل افغانستان به سرمايه گذاري در چابهار ���

در همين حال محمدداود س��لطان زوي مش��اور ارشد 
رئيس جمهور افغانس��تان از برنامه  دولت اش��رف غني 
براي سرمايه گذاري مشترک با ايران به ويژه در منطقه 
چابهار خبر داد. سلطان زوي در گفتگو با پايگاه خبري 
اتاق ايران با تأکيد بر اهميت اقتصادي بندر چابهار براي 
افغانستان و تمايل اين کشور براي سرمايه گذاري در 
اين منطقه، بروکراس��ي هاي اداري در ايران را يکي از 
مهم ترين مشکلات سرمايه گذاري افغان ها در منطقه 
چابهار دانس��ت و گفت: بدون شک سرمايه گذاري در 
اي��ن منطق��ه به نفع اقتصاد افغانس��تان خواهد بود که 
باعث توس��عه واردات و صادرات از کش��ور ما خواهد 

شد. اما متاسفانه حضور سرمايه گذاران به دليل برخي 
موانع بروکراتيک محدود ش��ده اس��ت. مش��اور ارشد 
رئيس جمهور افغانس��تان گف��ت: در ملاقات صورت 
گرفته ميان تاجران ايراني و افغان، تأکيد بس��ياري بر 
ضرورت رفع موانع تجاري موجود به منظور تس��هيل 
سرمايه گذاري کشور افغانستان در منطقه چابهار شده 
است. اطمينان دارم که اگر بروکراسي هاي موجود بر 
سر راه سرمايه گذاري رفع شود و همچنين معيارهاي 
طرفين براي سرمايه گذاري مورد توجه دولت هاي دو 
کش��ور قرار گيرد، سرمايه گذاري بسيار خوبي از سوي 
افغان ها در چابهار صورت خواهدگرفت. او تاکيد کرد: 
دولت افغانس��تان حامي سرمايه گذاران افغان است که 
قصد سرمايه گذاري در منطقه چابهار را دارند و از طرف 
ديگر از سرمايه گذاران ايراني در افغانستان هم در قالب 
ارايه تسهيلات، حمايت هاي لازم را به عمل خواهيم 

آورد. به اعتقاد سلطان زوي، افغانستان خواهان برقراري 
روابط دوجانبه اي اس��ت که هم ايران و هم افغانس��تان 
از آن منتفع ش��وند. او در ادامه با اش��اره به حمايت ها 
و همکاري ه��اي دو دول��ت ايران و افغانس��تان درباره 
توس��عه زيرس��اخت هاي حمل ونقل به ويژه خط آهن 
گفت: گسترده تر از اقدامات و برنامه هايي که در حال 
حاضر در شمال افغانستان و به منظور توسعه خطوط 
حمل ونقل با کشور ازبکستان در دستور کار است، دولت 
افغانستان تمايل دارد تا اين برنامه ها را با ايران دنبال 
کند.  مشاور ارشد رئيس جمهور افغانستان از مذاکرات 
صورت گرفته در اين خصوص با مقامات ايراني خبر داد 
و تأکيد کرد: انتظار ما اين است که روند پيگيري مسائل 
و موضوعات دو طرف باش��د و همان طور که برخي از 
اقدامات در ايران اجرايي شده، در افغانستان هم به جد 

پيگيري شود و بالعکس. 

مشاور ارشد رئيس جمهوري افغانستان مطرح کرد

 تمايل افغان ها براي سرمايه گذاري در چابهار

تردد نکردن کشتي هاي يخچالدار در مسير عمان 
صحت ندارد

رييس اتاق مشترک ايران و عمان گفت: 
بهانه نبود کشتي هاي يخچالدار در مسير 
عمان صحت ندارد و خطوط کش��تيراني 
بندرعباس و خرمشهر به بندر صحار در اين 
زمينه مجهز است. به گزارش ايرنا محسن 
ضرابي، از افرادي که با اين بهانه، کالاي 

خود را از طريق شارجه ارسال مي کنند گلايه کرد. ضرابي گفت: عمان 
مي تواند مکان مناس��بي براي بازصادرات کالاهاي ايراني باش��د. وي به 
بازرگاناني که مي خواهند به بازار عمان وارد شوند، توصيه کرد از طريق اتاق 
مشترک و صندوق ضمانت صادرات ايران و اتاق عمان، شرکاي خود را 
اعتبارسنجي کنند، در تنظيم قراردادها از مشاوران حقوقي بهره ببرند و مرکز 
داوري اتاق را به عنوان حَکَم در قراردادهايشان قيد کنند. ضرابي گفت: 
چنانچه براي هر يک از اعضا مشکل حقوقي پيش آمد مراتب را به اتاق 

مشترک اعلام کنند تا از طريق ارجاع به اتاق عمان پيگيري شود. 

ايجاد شبکه مطمئن توزيع کالاهاي هدف
در دومين جلسه کميته استاني مبارزه با احتکار و اختفاء کالاهاي استان 
تهران  مقرر ش��د: س��ازمان صنعت، معدن وتجارت تهران با همکاري 
اتحاديه ها و تشکلهاي صنفي و صنعتي نسبت به ايجاد شبکه مطمئن 
توزيع کالاهاي هدف اقدام نمايد. به گزارش شاتا، شير قاضي معاون نظارت 
و بازرسي با اشاره به دومين جلسه کميته استاني مبارزه با احتکار و اختفاء 
کالا که با حضور رييس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان تهران 
برگزار شد، گفت: در اين جلسه مقررشد ليست کامل افراد يا شرکت هاي 
واردکننده کالاي هدف ستاد، به طور مستمر از سوي گمرک تهران به 
دبيرخانه ارسال گردد. وي تصريح کرد: با توجه به آراء صادرشده از سوي 
ش��عب تعزيرات حکومتي مقررش��د کالاهاي هدف شامل: کاغذ چاپ، 
يخچال، برنج وارداتي، نخ و مواد پتروشيمي با محوريت سازمان صنعت، 
معدن وتجارت و همکاري اتحاديه ها و تش��کل هاي توليدي صنفي و 

صنعتي نسبت به ايجاد شبکه مطمئن توزيع اقدام گردد. 

 68 درصد از کنجد وارداتي ايران
 از پاکستان و هند مي آيد

بيش از 68 درصد از کنجد وارداتي ايران از پاکستان و هند به ايران وارد 
شده است. براساس آمار مقدماتي گمرک ايران از تجارت خارجي چهار 
ماهه نخس��ت س��ال جاري، در اين مدت 20 هزار و 875 تن دانه کنجد 
از کشورهاي مختلف به ايران صادر شده است که ارزش واردات کنجد 
ايران تا پايان تيرماه سال جاري به 30 ميليون و 199 هزار دلار مي رسد. 
ايران در اين مدت از 14 کشور دنيا کنجد به ايران وارد کرده که در ميان 
صادرکنندگان اين محصول به ايران، کش��ور پاکس��تان با صادرات 10 
هزار و 751 تن به ارزش 15 ميليون و 373 هزار دلار، بيشترين ميزان 
صادرات کنجد به ايران را به خود اختصاص داده است. البته هند نيز سهم 
مهمي از صادرات کنجد به ايران دارد، به طوريکه در همين مدت هند نيز 
3619 ت��ن کنج��د ب��ه ارزش پنج ميليون و 632 هزار دلار به ايران صادر 
کرده اس��ت. با اين آمار، بيش از 68 درصد کنجد وارداتي ايران از هند و 

پاکستان به ايران وارد شده است.

داد و ستد

رئيس اتاق بازرگاني خرمشهر گفت: عربستان و بخش 
خصوصي اين کشور تلاش زيادي براي براي بدست 
آوردن بازار عراق کردند و حتي ارتباط گيري هايي که 
در چند وقت اخير با مقامات سياسي عراق داشته اند 
براي رسيدن به اين موضوع است اما با رقابت سالم 
نمي توانند ايران را از اين بازار خارج کنند پس رو به اين 

فرافکني و به وجود آوردن اختلاف بين مردم آورده اند 
تا در نهايت به اين هدف برسد. سيداحمد حسيني فر 
گفت: در شرايط فعلي کشور بايد از هرگونه ارزآوري 
حمايت کرد ما در جنگ اقتصادي به سر مي بريم و 
در آستانه تحريم هاي همه جانبه هستيم پس نبايد 
هيچ فرصتي را از دست بدهيم. اين عضو اتاق بازرگاني 

خرمشهر درخصوص اينکه اگر عراقي ها از تجارت با 
استان خوزستان حذف شوند چه اتفاقي خواهد افتاد 
گفت: به سبب حضور عراقي ها است هفته گذشته 
بانک مرکزي عراق اعلام کرد تاجران عراقي ماهانه 
يک ميليون و پانصد هزار دلار فقط از استان خوزستان 

ايران کالا خريداري مي کنند.

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران گفت: 
بحران اقتصادي 10 سال اخير کشورهاي اروپايي 
و خ��روج فع��الان بازار تک فروش��ي فرش در اين 
کشورها، بازار فرش ايران را در اروپا تهديد مي کند. 
رض��ي مي��ري در گفتگو ب��ا ايرنا، افزود: يک نکته 
اساسي در بازار فرش اين است که مشاهده فرش 

بازار ايجاد مي کند؛ به عبارتي ديگر فرش بايد در 
ويترين ها قابل مشاهده باشد تا مشتري را به سمت 
خود جذب کند. اين توليدکننده و صادرکننده فرش 
دستباف ايران، همچنين اضافه کرد: در اين شرايط، 
ي��ک ع��ده از فعالان ب��ازار فرش کالاهاي خود را 
حراج کردند و از اين طريق پول کلاني نصيب شان 

شده است.اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
اضافه کرد: در کنار بحران اقتصادي و اتفاق هايي 
که به دنبال آن رخ داد، يک مساله ديگر هم بازار 
ف��رش را کمرن��گ کرد؛ در اين دوره زماني، س��ن 
فعالان بازار تک فروشي فرش در اروپا به 50 تا 70 

سال رسيد و کم کم بازنشسته شدند.

تلاش تاجران عربستاني براي تصاحب بازار عراق تجارت خطر فراموشي فرش دستباف ايران در بازار اروپا
www.tejaratonline.ir

واکنش شریعتمداري به حذف شوراي رقابت از قيمت گذاري خودرو
وزي��ر صنع��ت، معدن و تجارت درباره حذف ش��وراي رقابت از چرخه 
قيمت گذاري خودرو توضيحاتي را ارايه کرد. به گزارش پژوهش��کده 
پولي و بانکي، محمد شريعتمداري، وزير صنعت، معدن و تجارت درباره 
زمزمه ها و گمانه زني هاي مطرح ش��ده درباره احتمال حذف ش��وراي 

رقابت از چرخه قيمت گذاري خودرو، اظهار داش��ت: براس��اس مصوبه 
اخير هيات هماهنگي اقتصادي سران قوا در بند 4 و 5 که به تاييد مقام 
معظم رهبري نيز رسيده، دو موضوع به روشني بيان شده است. اين 
عضو کابينه دولت دوازدهم اضافه کرد: اولين موضوع اين اس��ت که 

براساس اعلام سازمان حمايت از مصرف کنندگان و توليدکنندگان به 
عنوان تنها مرجع کارشناسي قيمت در کشور تعيين شده و بر همين 
اساس تمامي مراجع قانون گذاري و تعيين قيمت، مکلف هستند نظرات 
کارشناسي اين هيات را مدنظر قرار دهند. وزير صنعت، معدن و تجارت 

همچنين در ادامه درباره بند ديگر اين مصوبه، توضيح داد: تمامي مراجع 
قانوني تعيين قيمت مکلف هستند پس از تاييد ستاد تنظيم بازار مصوبات 
خود را اجرايي کنند و هيچ مرجع قانوني مستقيما نبايد آنچه که به نتيجه 
مي رسد را ابلاغ کند. شريعتمداري در بخش ديگري از صحبت هايش 
تصريح کرد: تمامي مراجع بايد پيش از ابلاغ بررسي هاي خود، اين نتايج 
را به ستاد تنظيم بازار ارائه کرده و پس از بررسي در اين ستاد در صورت 

تاييد، قابليت اجرا خواهد داشت.

رييس اتاق بازرگاني ايران مطرح کرد؛

پيشنهاد حذف ارز۴۲۰۰ توماني 
نشست شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصي با حضور وزير صنعت، 
معدن وتجارت برگزار شد. رئيس اتاق بازرگاني ايران در اين نشست گفت: 
فعالان اقتصادي هر روز دعا مي کنند که فردا صبح با يک معضل جديد 
روبرو نشوند؛ اشکال قضيه هم در اين است که دستگاههاي مسئول، 

قدرت تصميم گيري ندارند.
به گزارش مهر، غلامحسين شافعي در با اشاره به مسائل و مشکلات 
اقتصادي کنوني کشور گفت: در اين شرايط خاص و ويژه در داخل کشور، 
بايد به گونه اي رفتار کنيم که بتوان در مقابل ناملايمات بيروني، اثرگذار 
بود؛ بر اين اساس دولتمردان و نمايندگان مجلس بر اين نکته تاکيد دارند 
که در مقابل ناملايماتي که از خارج به داخل کشور وارد مي شود، آماده 
مقابله باشيم، اما آنچه که فعالان اقتصادي با آن امروز روبرو هستند، 
نگران بيش از مسائل خارجي نسبت به ناملايمات داخلي است.رئيس 
اتاق بازرگاني ايران افزود: اگر قرار است که همه با هم به جنگ مسائل 
خارجي رويم، هر روز بهتر از ديروز عمل کنيم، اما واقعيت آن است که 
فعالان اقتصادي هر روز دعا مي کنند که فردا صبح با يک معضل جديد 

روبرو نشوند؛ اشکال قضيه هم در اين است که دستگاههاي مسئول، 
قدرت تصميم گيري نداشته و ساير دستگاههاي غيرمسئول نسبت به 
مسائل آنها تصميم مي گيرد، اين در حالي است که کميته و کارگروههاي 
متعددي تشکيل شده است که تصميم مي گيرد، در حاليکه مسئولان 
بايد پاسخگوي مواردي باشند که در آن مسئوليت ندارند.وي تصريح 
کرد: همه دستگاهها بايد علاوه بر اينکه در چارچوب مشخص کار خود، 
تصميم گيري نمايد، در مقابل آن تصميمات، پاسخگو باشند؛ بر اين 
اساس بايد در مورد بگير و ببند انبارها و احتکار به اين نکته اشاره کرد که اگر 
وزارت صمت، کنترل قيمت ها را به عهده دارد يا اگر موضوعات تعزيراتي 
بايد از سوي اين وزارتخانه دنبال شده و پاسخگويي صورت گيرد، بايد 
در برنامه ريزي، اجرا و عمل حضور داشته باشد و بعد هم پاسخگو باشد، 
در حاليکه هم اکنون در ميان فعالان اقتصادي، افراد درستکار بنکدار 
را مي شناسيم که با مشکلات عديده اي بر سر همين برخوردها مواجه 
شده اند.به گفته شافعي، اعتماد اکنون در جامعه و اقتصاد وجود ندارد و 
اين يکي از مش��کلات اساس��ي است که وجود دارد، اين درحالي است 

که در اجراي عدالت هيچ کسي حق ندارد که بگويد عدالت اجرا نشود، 
ولي اينکه خشک و تر با هم بسوزند، مشکلي است که امروزه حساسيت 
بالايي دارد.وي اظهار داش��ت: اگر قرار باش��د که يک بنگاه توليدي به 
وضعيت سابق خود کار کند، تا سه برابر نياز به نقدينگي بيشتر دارد؛ اين 
در حالي است که ارز 4200 توماني بايد حذف شود و در مقابل يارانه به 

اقشار آسيب پذير داده شود.
نامه سه وزير کابينه به روحاني و جهانگيري

همچنين وزير صنعت گفت: نامه اي با سه امضاء از سوي بنده به همراه 
دو وزير ديگري که البته اکنون به دليل استيضاح عضو کابينه نيستند، 
تقديم رئيس جمهور و معاون اول رئيس جمهور کرده ايم تا در زمينه 
س��رمايه در گردش گش��ايش صورت گيرد، اين در حالي اس��ت که اين 
نامه در دس��تور کار ش��وراي پول و اعتبار قرار گرفته که اميدوارم هفته 
آينده مورد تصميم واقع شود، تا سرمايه در گردش واحدهاي توليدي 
متناسب با شرايط اقتصادي کشور تامين اعتبار شود. شريعتمداري با 
اش��اره به حذف ارز 4200 توماني گفت: اين موضوع نيازمند بررس��ي 

کارشناسي دقيقي است، به اين معنا که دولت تصميم به اعلام اين نرخ 
به عنوان قيمت رسمي ارز در کشور گرفته است، اين در حالي است که 
تصميم بر اين شده است که فقط کالاهاي اساسي و حساس از اين نرخ 
برخوردار شوند و مابقي کالاها با ارز بازار ثانويه تامين اعتبار شود؛ اين 
در حالي است که نرخ مورد عمل در مورد نحوه محاسبه سود بازرگاني 
و عوارض گمرکي، همچنان با نرخ 4200 توماني در مورد ساير کالاها 
اعمال مي شود.وزير صنعت افزود: هر يک از تصميماتي که دولت در 
حوزه ارز اتخاذ کرده اس��ت، آثار و تبعاتي دارد، اين در حالي اس��ت که 
بسته حمايت از توليد تهيه شده و به سازمان برنامه ارسال گرديده که 
در آن بررس��ي هاي لازم در س��ازمان برنامه و بودجه نيز صورت گرفته 
است، بنابراين به زودي در اولين جلسه دولت نيز اين بسته مطرح شده 
و تصميم گيري در مورد آن صورت خواهد گرفت.وي تصريح کرد: در 
مورد نان، بنزين و ساير محصولات يارانه اي، نظرات متفاوتي در کشور 
وج��ود دارد ک��ه باي��د ديد آيا حذف يارانه آنها يا دلار 4200 توماني براي 
وارداتشان از سوي کشور قابل تحمل است؛ اين در حالي است که آثار 
و نتايج هر تصميم گيري در مورد نرخ ارز يا حذف دلار 4200 توماني 
ممکن است منفي يا مثبت باشد؛ پس نمي توان در اين مورد بدون کار 
کارشناسي تصميم گرفت.به گفته شريعتمداري، انصاف اين است که 
تعدد بخشنامه ها براي فعالان اقتصادي مشکل زا شده است، اما بايد 
براي اصلاح روند توليد نيز حتما دستورالعمل صادر کرد، نه اينکه از ترس 

تعدد بخشنامه ها، صدور دستورالعمل را متوقف نمود. 


